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OBČASNÍK DOBŘÍŠSKÉ FARNOSTI BŘEZEN 2025

TOMÁŠ ČÍSLO
VYDÁNÍ 05

Představuje se 
společenství 

manželů  
„Odpadlíci“

Výstava reliéfů 
P. Blechy 

a Knižní klub 
s M. Pogranem 

Martin Musil 
a Mirek Sochor: 
Místo křesťana 

ve světě

Večeře s příjemci 
potravinové 

pomoci

ROZHOVOR SPOLEČENSTVÍ UDÁLOSTI Z FARNOSTI

Papež František vydal v roce 
2020 encykliku Fratelli tutti, jednu 
z osmi částí věnuje Lepšímu 
způsobu politiky a otevírá ji tímto 
úvodem: Rozvoj celosvětového 
společenství bratrství 
založeného na praktikování 
sociálního přátelství mezi lidmi 
a národy vyžaduje lepší druh 
politiky, která by skutečně 
sloužila společnému dobru. 
Dnešní politika bohužel často 
nabývá forem, které brání 
pokroku směrem k jinému světu. 
V podobném duchu nás 
P. Stanislaw v minulém čísle 
časopisu zval, abychom 
pracovali na posvěcování 
a proměně prostředí, ve kterém 
žĳeme.

V dobříšské farnosti je řada lidí, 
kteří se na vedení města podíleli 
nebo podílejí. Oslovil jsem dva, 
kteří jsou politicky činní 

ve vedení města a zajímalo mě, 
zda a jak vnímají propojení mezi 
svojí politickou odpovědností 
před voliči a lidskou 
odpovědností před Bohem.

Martin Musil (člen 
zastupitelstva za ODS 
a předseda finančního výboru)

1) Jak souvisí křesťanství 
a politika?
„Neprosím, abys je vzal ze světa, 
ale abys je zachoval od zlého“ 
(Jan 17,15).  
Že je člověk povolán být 
správcem nejen sebe, ale 
i svého okolí, asi nikdo nepopírá. 
Křesťanovy myšlenky však 
občas míří mimo tento svět, 
pokládaný za něco druhotného, 
opuštění hodného. A když už 

Milí přátelé,
události posledních týdnů mě 

inspirují k tomuto malému 
zamyšlení. Moje kolegyně 
Mirej Ryšková mi nedávno 
napsala, jak jí volají různí 

přátelé ze zahraničí a ptají se, 
co se to v Čechách děje, zda 
jsme se náhodou nezbláznili.

S odstupem se dá opět 
konstatovat, že jakmile emoce 

dostanou hlavní slovo, tak 
se rozjede naprosto 

nekontrolovaný cirkus. A to 
se děje stále znovu i v našich 
životech. Proto je tak nutné 

dát na moudrost učitelů 
duchovního života: „Uchovej 
si především pokoj v srdci.“ 
Bez tohoto pokoje budeme 
jednat nepřiměřeně, hloupě 

a nesmyslně, často 
pod diktátem emocí.

A že je těžké si uchovat tento 
pokoj v současné turbulentní 
době? Ano, těžké to je, ale 

vím, že existuje ten, který nám 
dokáže dávat tento pokoj 

i v nepokoji, dokonce 
i v bouřích. A jeho jméno 

znáte :-)

Pokojné dny!
P. Angelo
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Křesťan a politika Úvodník

Vstupujeme do roku, který bude politicky důležitý nejen 
u nás, ale i ve světě. Ve Spojených státech byl v lednu 
inaugurován nový prezident, řada lidí čeká v roce 2025 zvrat 
ve válce na Ukrajině, v Česku nás čekají parlamentní volby. 
Na Dobříši budeme volit nové vedení města až v roce 2026, 
ale rád bych se přesto u tématu politického angažmá zastavil.

POKRAČOVÁNÍ NA STR. 2

ODPOVÍDÁ MIROSLAV SOCHOR A MARTIN MUSIL; PŘIPRAVIL ADAM BÖHM

ANGELO SCARANO
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tento svět, často je to pozemek 
pod kostelem, charitní činnost, 
trpící bližní. Ale Kristus v té 
úvodní citaci svět nĳak 
nekategorizuje. A náš svět, to 
jsou zcela různorodí bližní, 
bez ohledu vyznání, bez ohledu 
na míru moci, sil. Spolu s nimi 
i naše rodiny, naše aktivity, 
potřebují v tomto světě dobrý 
prostor, respekt a podmínky. 
Za to je křesťan odpovědný, 
a proto do politiky patří. Nejen 
do té obecné, s odpovědností 
vůči světu skrze volby i různé 
"občanské" aktivity. Křesťan patří 
určitě i do světa té aktivní, lokální 
i velké politiky. Tam se přece 
nastavují pravidla, tam se 
realizují rozhodnutí, mající dopad 
na obec či celou společnost. 
Často si říkáme, pokud už 
v politice, tak spíše v té lokální, 
snad zastupitelstvo … tam se 
velkým hráčům vyhneme, a když, 
tak spíše jako nezávislí, 
neumazatelní... Jenže fungující 
lokální politika, funkční uskupení 
a její aktéři tvoří půdu pro „vyšší 
patra“. A tam je jeden z klíčů 
dobrého fungování společnosti. 
Bráníme se tomu, hlavně se 
neangažovat v žádné straně, 
hlavně si nezadat s „jinými“ lidmi 
a názory. O Kristovi sice říkali, že 
je přítel celníků… Ale jakoby nás 
se to netýká, my neslevíme. 
A i malý odklon od naší představy 
je pro nás neprostupná bariéra 
k ochotě angažování. A přitom 
přehlížíme, že péčí politiků 
a jejich dostatečně vlivných stran 
máme (nebo nemáme) 
nadprůměrně bezpečnou 
a bohatou zemi, se schopností 
hájit i vyšší hodnoty.
Proto jsem už dlouholetým 
členem ODS. Díky řadě jejích 
poctivých lidí (i křesťanů, pokud 
to pokládáme za podstatné), 
vidících dále než na okamžité 
spory a skupinové zájmy, i díky 
hodnotové orientaci a ochotě 
ke spolu-práci vidím, že i toto je 
cesta k požehnané péči o náš 
svět.
Je dobře se zamýšlet, zda i my 
(vy) ostatní můžeme být nějakou 
formou součástí politiky. Věřím, 
že tam jsme potřeba.

2) Co je politika pro tebe: 
úkol? koníček? seberealizace? 
Především věřím, že aktivita 
v politice má smysl. A na tom má 
pak cenu se podílet. Ostatně tak 
je to snad i s ostatní naší 
angažovaností, v manželství, 
ve firmě, mezi přáteli... Těžko 
to nazvat koníčkem. 
A seberealizace? Samozřejmě, 
důsledkem snahy o něco, co má 
smysl, je v osobní rovině 
i seberealizace. Prožívaná, jak 
doufám, s nadhledem.

3) Papež František zmiňuje 
“lepší způsob politiky”. Jak 
by měl lepší způsob politiky 
vypadat podle tebe?
Fratelli tutti obsahuje dost 
materiálu, jak o politice 
v kontextu křesťanství přemýšlet. 
On sice takový pojem „politická 
láska“ nebo vláda lidu je docela 
síla, to chce skoro skleničku. Jak 
tedy lepší? Prostě se musíme 
podílet na politice tak, aby dávala 
pro člověka a pro společnost 
dobré výsledky. Není rolí 
člověka, ani lokálního či velkého 
politika, řešit vše. Spíše jde 
o nám dosažitelné okolí 
a o schopnost vidět a jednat 
v kontextu, a to i v kontextu 
s dobrým hodnotovým žebříčkem 
(křesťan by mohl mít náskok, 
že?). Neprosazovat, nevolit 
podle krátkodobých výhod. Být 
schopen spolupracovat i tam, 
kde v něčem nesouhlasím. 
Snažit se ale rozlišit pravdu 
a nepravdu odmítnout. Nenechat 
se uplatit; on lokální krátkodobý 
profit může taky znamenat 
pořádnou ztrátu v širším kontextu 
(a nejde jen o jasně negativní 
věci, ale i slib zdánlivě dobrý, 
třeba o levné ropě). Myslet na to, 
že lokální angažovaností dávám 
signál i do vyšší politiky.  Přečíst 
si o pokušení na poušti, 
to myslím docela na populistické 
svádění sedí.
Politiku nedělají (jen) polici, ale 
(i) my. Nejen volbou politiků, ale 
také vytvářením společenského 
klimatu. Prezident Pavel 
nedávno nadhodil, 
že (předvolební) kampaň bude 
taková, jakou ji voliči budou chtít. 
Jistě, ne na vše musí politici 
skočit. I my ale můžeme 

preferovat a ocenit rozumnost 
a slušnost. A z pozice voliče 
udělat krok k třeba jen malé 
aktivitě. Pokud (si) věříme, určitě 
i politika může být lepší.

Miroslav Sochor (člen rady 
města za KDU-ČSL)

1) Jak souvisí křesťanství 
a politika?
Křesťanství samo o sobě vybízí 
k tomu, aby člověk žil aktivně 
jako obyvatel svého města 
a země. Výzva směřuje 
k zodpovědnosti a spoluúčasti 
na věcech veřejných. Ať je to 
ve společenství věřících, 
zájmových aktivitách, 
angažovanosti v politice či úplně 
jinak (čtenář si jistě dosadí něco 
svého :-)). A s věkem se ty 
aktivity mohou proměňovat 
stejně jako zájmy člověka. U mě 
to zatím byla například aktivita 
v rámci práce s dětmi, členství 
ve farní radě a nyní v dobříšském 
zastupitelstvu jako člen vládnoucí 
koalice. Přiznám se, že je mi 
mnohem bližší aktivní 

DOKONČENÍ ZE STR. 1

MAGDALENA JEŽKOVÁ

Velmi děkuji za zapojení 
do pravidelné potravinové 
sbírky v kostele, je cenná 
a účelná. Abyste věděli, jak 
a kým jsou vaše dary 
využívány, srdečně zvu 
na společnou večeři 
do komunitního centra Svět 
dobrých lidí - při ní bude 
příležitost setkat se s příjemci 
pomoci a zároveň zjistit více 
o fungování této velmi 
prospěšné organizace.

Všichni jsme vítáni ve čtvrtek 
3. 4. 2025 od 17:30 (do cca 
19:30) na adrese Pionýrů 892, 
Dobříš (u rybníka Papež).

Večeře 
s příjemci 

potravinové 
pomoci
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Původně toto společenství 
mladých založil Stanislaw Góra 
jako takovou „méně katolickou“ 
alternativu k tradičnějšímu spolču. 
Proto název Odpadlíci. Pravdou 
je, že si původní členi pro místo 
setkávání raději vybrali hospodu 
než farní prostory a rádi probírali 
mimo jiné i témata budící vášně. 
Rozhodně to ale neznamená, že 
by se během diskuzí šlo méně 
do hloubky. Troufnu si tvrdit, že 
přesto, že už se za ta léta členi 
společenství úplně obměnili, toto 
zůstává: Nebát se žádného 
tématu a s upřímným srdcem 
o něm diskutovat a spolu 

s Bohem v modlitbě hledat 
odpovědi. A zůstává také název.

Co pro tebe vaše společenství 
konkrétně znamená?
Jak už jsem naznačila, Odpadlíci 
vznikli jako společenství 
mládeže. S přibývajícími roky 
a svatbami se společenství 
postupně měnilo a aktuálně se 
ustálilo na setkávání tří rodin. 
Naše děti se znají od narození 
a Odpadlíky také považují „za 
své společenství“. Společenství. 
To je to, čeho si nejvíc vážím. 
Známe se už opravdu dlouho, 

a i když se v životě společnosti, 
farnosti i každého z nás občas 
objeví turbulence, o to důležitější 
je mít nějaké kotvy, které nás 
stále pevně drží. Jednou z nich 
jsou pro mě Odpadlíci. 
Setkáváme se jednou měsíčně 
po rodinách a občas míváme 
sobotní duchovní obnovu, na 
kterou si zveme nějakého kněze, 
který by nás tímto dnem provedl. 
Důležitou součástí našich 
pravidelných setkávání je kromě 
daného tématu také modlitba 
spojená se zpěvy chval (máme 
i svůj odpadlický zpěvník), sdílení 
zážitků běžného života, kafíčko 
a dobroty.

Co považuješ za důležité 
v životě církve?
Asi se budu opakovat, ale 
odpověď je zase: Společenství. 
Vždyť sám trojjediný Bůh nám 
ukazuje, jak je důležité žít ve 
vztazích. Také nám ukazuje, 
co v takových vztazích nesmí 
chybět: Láska. Láska k Bohu 
a k druhým lidem. Takhle 
jednoduché to je. A když toto je 
dobře nastaveno, pak můžeme 
společně utvářet dílo církve: 
zachovávat, co funguje, citlivě 
měnit, co zadrhává, a diskutovat 
o věcech, na něž máme různé 
názory.

PŘIPRAVILA DANA CHYTRÁ

angažovanost než kritika toho 
divného světa kolem a nadávání 
na vše. Ono nic nejde lehce, 
bez dodané energie se nic 
nepohne a to jak v politice tak 
ve vztahu k Bohu. 

2) Co je politika pro tebe: 
úkol? koníček? seberealizace? 
Koníček a částečně 
seberealizace. Za seberealizací 
vidím Dobříš jako lepší město 
k životu, lepší než bylo včera, 
lepší za rok, lepší pro ty, co 
přĳdou po nás. Koníček, 
pro některé trochu zvláštní, 

protože stojí poměrně dost času 
studováním podkladů, 
schůzováním či výmýšlením. 
Takovou věc nejde dělat 
bez tolerance svých nejbližších. 
Mnohé týdny nejsou díky 
náročné kombinaci všeho vůbec 
jednoduché. Moc děkuji za to, že 
to se mnou moji nejbližší vydrží.

3) Papež František zmiňuje 
“lepší způsob politiky”. Jak 
by měl lepší způsob politiky 
vypadat podle tebe?
Dobrá otázka k zamyšlení. 
Řeknu to třemi slovy: férové 
odhadnutelné jednání. 

Schopnost bavit se s člověkem, 
který má jiný názor a poslouchat 
jeho argumenty a zároveň 
se nebát vysvětlovat věci, které 
formovaly můj názor před třeba 
i nepopulárním rozhodnutím. 
A mnohdy jsou to těžká 
rozhodnutí, které třeba lidem 
ve městě vytáhnou více peněz 
z kapsy, ale v nadhledu 
nebudeme některé služby tolik 
dotovat, zbydou peníze na něco, 
co se zrealizuje dříve a město 
bude hezčí. A opět se vracím k té 
paralele v osobním životě 
k Bohu. Ono je to stejné - 
v jednom případě naše chování 
hodnotí ten nahoře, v druhém 
po čtyřech letech voliči. 

DOKONČENÍ ZE STR. 2
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Představujeme  Odpadlíky
I když původní společenství Odpadlíků vzniklo před více jak 
25 lety, stále ještě jeho netradiční název občas budí rozpaky. 
Proto se asi sluší trošku přiblížit, jak tento název vznikl. 
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POZVÁNKA NA VÝSTAVU PETRA BLECHY V PC OD 23.3.2025,
PŘIPRAVILA ZUZANA HUTŇANOVÁ

Petra jsem poznala na malířských a keramických 
večerech v PC, které jsem tam kdysi vedla, a bylo 
mi hned jasné, že se „chytil“. Práce s hlínou 
v jejích zázračných proměnách mu vydržela 
dosud – jako způsob sebevyjádření, vyrovnání 
se s tématy, která před něj staví život v průběhu 
času a nejsou právě jednoduchá…
Petr se nechce řadit mezi výtvarníky, nechává 
si jakýsi meziprostor, prožívá tvorbu jako terapii. 
A to znamená být pravdivý, jinak nic nefunguje. 
Musím ale dodat, že se pracovním úsilím a v boji 
s technologiemi natolik zdokonalil a zocelil, 
že čistě výtvarné zisky jsou nemalé.
V období, kdy z Dobříše odcházel P. Michal 
Němeček a Petr nastupoval, vznikla Dobříš 
Pictures, společenství dobrovolných filmových 
herců a tvůrců, kteří spolu prožili téměř deset let 
radostné práce nad pěti filmy, společnost vpravdě 
ekumenická, nadaná humorem, nadhledem, 
obdařená přátelstvím.
Petr byl jeden ze skalních. 
Petr – skála.

Milí přátelé, zvu vás na první letošní a zároveň již 
11. knižní klub. Bude se konat v neděli 9. 3. v 17.30 
hod. v PCsvT a téma je knižní ilustrace. 
Jak to vypadá, když se vydává kniha s ilustracemi, 
nám poví Miro Pogran, který má bohaté 
zkušenosti. Ilustroval namátkou knihu pro děti 
Varvara od Marky Míkové nebo biblické knihy 
Přísloví, Jób či Kazatel, které připravil Daniel Raus. 
Já se mohu podělit o zkušenost opačnou, tedy 
editorky či překladatelky ilustrovaných knih. 
Povíme si, jak se ilustrace připravují, vybírají, jak 
funguje spolupráce s grafikem, tiskárnou atd.
Téma je vhodné i pro starší děti a studenty, 
pozvěte své přátele. Můžete přinést i svoji 
oblíbenou ilustrovanou knihu, o níž byste se chtěli 
podělit s ostatními. Většinou si povídáme volně, já 
se snažím o lehké moderování. Nic ale není 
povinné, stačí, že se přĳdete podívat a třeba 
i mlčky posedět.
Předchozí kluby jsme buď pojímali volně, nebo 
jsme si vybrali autora a pak jsme si povídali o jeho 
díle a životě. Na každém setkání se často dělíme 
o knížky, které jsme přečetli, líbily se nám, anebo 
také ne. Osobně jsem už přečetla několik knih, 
které doporučili účastníci klubu. Jak se zpívá 
v jedné ukrajinské písni: „světlem poznání nás, 
Bože, osviť“.
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I have a dream

Akce v březnu
Seminář vnitřní modlitby Honza Hála Út 4. a 18. 3. od 19.00 PC

Dětský sbor Dana Chytrá St 5.,12. a 26. 3. od 17.45 PC

Minichvály Naďa Krkošková Čt 6. 3. od 15.00 PC

Knižní klub Rita Lyons Ne 9. 3. od 17.30 PC

Chvály Naďa Krkošková Út 11. a 25. 3. od 18.30 PC

Meditace v tichu Honza Hála St 12., 19., 26. 3. od 20.00 Kostel Dobříš

Studentská mše P. Angelo, H. Hála Pá 14. 3.  od 19.30 PC

Dětská mše P. Angelo Ne 16. 3. od 9.00 Kostel Dobříš

Křížová cesta v přírodě Magda Ježková Ne 16. 3. od 15.00 Dle mapky

Cestopis Kanada - Sochorovi Klára a Mirek Sochorovi Čt 20. 3. od 19.00 PC

Spolčo  Adélka Kořínková, Bára Kylarová Pá 21.  a 28. 3. od 19.00 PC

Kruhové tance Eva Fenclová So 22. 3. od 17.00 PC

Vernisáž P. Petra Blechy Zuzana Hutňanová Ne 23.3. od 17.00! PC

Akademie 3. věku Vladislav Dubnický  Út 25. 3. od 9.00 PC

Duchovní obnova v Poličanech P. Angelo Pá 28. 3. – Ne 30. 3. od 18.00 Poličany

Medjugorský modlitební večer Čt 27. 3. od 17.15 PCKarolína Svobodová, Markéta Španělová

Knižní klub
RITA LYONS KINDLEROVÁ


